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Abstract 

Physical activity is an important part of type 2 diabetes management. Engagement in 

physical activity may be influence by the perception of benefits and barriers to adopting 

the behavior. A descriptive study was conducted in Imam Hussain Medical City from 21st 

December (2020) to 7th August (2021) to assess perceived benefits and barriers to 

physical activity for patients with type 2 diabetes. A purposive sample consists of 147 type 

2 diabetes patients, select based on the study criterion and the patient’s consent. The data 

were collected through the questionnaire that’s consists of: Part (1) related to socio-

demographic characteristics; part (2) consists of a modified questionnaire related to 

exercise benefits/barriers scale. The questionnaire validity was determined through a panel 

of (11) experts, and the reliability was determined through a pilot study. The data were 

analyzed by applying descriptive and inferential statistical analysis procedures using SPSS 

version 24. The study findings show a high level of perceived benefits to exercise 

(M.S=3.2), a low level of perceived barriers to exercise (M.S=2.2), and a significant 

association between perceived benefits with their gender and educational level, also a 

significant association was shown between perceived barriers with their gender and 

occupation at p-value (<0.05). The study concludes that a high level of perceived benefits 

and low level of perceived barriers to physical activity for patients with type2 diabetes. 

The researchers recommended the importance of performing another study to assess the 

level of adherence to exercise among type 2 diabetes. 
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 كهُت انخًشَط - جايؼت كشبلاء

 

 ػُىاٌ انبحث: 

فً مدٌنة الإمام  2الفوائد المحسوسة والعوائق أمام النشاط البدنً لمرضى السكري من النوع 

 الحسٍن الطبٍة.

 

 اد ، سَاو ػبذ انشظا صهًاٌ ، فاغًت يهذٌ حضٍُانطلاب: حضٍُ حًزة جى

 

 بإششاف: الأصخار انًضاػذ: د. حضٍ ػبذالله ػزبٍ

 

 الملخص

ا يٍ إداسة يشض انضكشٌ يٍ انُىع  ًً . لذ َخأثش الاَخشاغ فٍ انُشاغ انبذٍَ بإدسان انفىائذ 2َؼذ انُشاغ انبذٍَ جزءًا يه

 22وانؼىائك انخٍ ححىل دوٌ حبٍُ انضهىن. أجشَج دساصت وصفُت فٍ يذَُت الإياو انحضٍُ انطبُت فٍ انفخشة يٍ 

ائذ وانؼىائك انخٍ ححىل دوٌ انُشاغ انبذٍَ نًشظً انضكشٌ يٍ ( نخمُُى انفى2222أغضطش ) 7( إنً 2222دَضًبش )

، وَخى الاخخُاس بُاءً ػهً يؼُاس انذساصت  2يشَعًا بانضكشٌ يٍ انُىع  247. حخكىٌ انؼُُت انًمصىدة يٍ 2انُىع 

جخًاػُت ( انًخؼهك بانخصائص الا2ويىافمت انًشَط. حى جًغ انبُاَاث يٍ خلال الاصخبُاٌ انزٌ َخكىٌ يٍ: انجزء )

( يٍ اصخبُاٌ يؼذل َخؼهك بفىائذ انخًشٍَ / يمُاس انحىاجز. حى ححذَذ صذق الاصخباَت 2وانذًَىغشافُت. َخكىٌ انجزء )

( خبُشاً ، وحى ححذَذ يصذالُت الاصخبُاٌ يٍ خلال دساصت حجشَبُت. حى ححهُم انبُاَاث يٍ 22يٍ خلال نجُت يكىَت يٍ )

. حظُهش َخائج SPSSيٍ  24ائٍ انىصفٍ والاصخُخاجٍ باصخخذاو الإصذاس خلال حطبُك إجشاءاث انخحهُم الإحص

( ، ويضخىي يُخفط يٍ انحىاجز MS = 3.2انذساصت يضخىي يشحفؼًا يٍ انفىائذ انًخصىسة نًًاسصت انشَاظت )

( ، و اسحباغ كبُش بٍُ انفىائذ انًخصىسة يغ َىع انجُش وانًضخىي انخؼهًٍُ ، كًا MS = 2.2انًخصىسة أياو انخًشٍَ )

خهصج انذساصت إنً أٌ يضخىي p (<2.20 .)ظهش اسحباغ كبُش بٍُ انحىاجز انًخصىسة يغ جُضهى ويهُخهى فٍ انمًُت 

. 2شظً انضكشٌ يٍ انُىع ػالٍ يٍ انفىائذ انًخصىسة ويضخىي يُخفط يٍ انحىاجز انًخصىسة أياو انُشاغ انبذٍَ نً

وأوصً انباحثىٌ بأهًُت إجشاء دساصت أخشي نخمُُى يضخىي الانخزاو بانخًاسٍَ انشَاظُت بٍُ يشض انضكشٌ يٍ انُىع 

2. 

 


